
یارانه

دولت ممنوعیت واردات برنج  را 
دور می زند!

رئیس انجمن واردکنندگان برنج با بیان اینکه 
به رغم ممنوعیت واردات برنج، واردات این کالا از 
طریق مناطق آزاد، ته لنجی و تعاونی مرزنشینان 
امکانپذیر اس��ت، گفت: وزارت جهاد کشاورزی 
نباید مجوز قرنطینه ای واردات برنج را در فصل 
ممنوعی��ت واردات صادر می کرد. س��یداحمد 
بحق در گفت وگو با ف��ارس، درباره واردات برنج 
از مناطق آزاد گفت: پیش از ممنوعیت واردات 
برنج در فصل برداش��ت، برنج از این مناطق به 
کشور وارد می شد اما با اعمال ممنوعیت واردات 
برنج، مقدار بیش��تری از این کالا از مناطق آزاد 
وارد می شود. رئیس انجمن واردکنندگان برنج 
افزود: واردکنندگان برنج به بهانه انجام کارهایی 
مانند بسته بندی برنج با کمک نیروی کار ایرانی 
و ایج��اد ارزش افزوده، این کالا را به مناطق آزاد 
وارد می کنند و س��پس بخش��ی از آن از طریق 
عبور از گمرک منطقه آزاد به س��رزمین اصلی 
وارد می کنند. وی بیان داش��ت: قطع��ا واردات 
برنج از این مناطق به داخل س��رزمین اصلی و 
ورود آن از گمرک با مجوز نهادهای رس��می و 
تصمیمات نماینده گمرک و نماینده مناطق آزاد 
داده می ش��ود. بحق اظهار داشت: البته بخشی 
از برن��ج وارداتی به این مناط��ق در منطقه آزاد 
عرضه می ش��ود اما به بهانه ایجاد ارزش افزوده 
واردکنندگان برنج با استفاده از تخفیف عوارض 
گمرکی برنج را به سرزمین اصلی وارد می کنند. 
رئیس انجم��ن واردکنندگان برنج با بیان اینکه 
واردات برن��ج از طری��ق مناط��ق آزاد دور زدن 
قانون س��رزمین اصلی است، بیان داشت: وقتی 
ممنوعیت برای واردات برنج یا هر کالای دیگری 
اعمال می شود، نباید در آن استثنا وجود داشته 
باش��د. وی بیان داش��ت: در حال حاضر واردات 
برن��ج از طریق ته لنجی، تعاونی مرزنش��ینان و 
همچنین مناطق آزاد امکانپذیر اس��ت که این 
موضوع با بخش��نامه ممنوعیت واردات برنج در 
فصل برداشت که توسط وزارت جهاد کشاورزی 
اعلام شده است مغایرت دارد. بحق بیان داشت: 
البته وزارت جهاد کشاورزی بتازگی برای واردات 
برنج از طریق تعاونی مرزنش��ینان و همچنین 
مناطق آزاد مجوز قرنطینه ای صادر کرده است. 
وی افزود: با این اتفاق این س��وال پیش می آید 
چرا در حالی که وزارت جهاد کش��اورزی برای 
حمایت از تولید داخلی واردات برنج را در فصل 
برداش��ت صادر کرده و از اول مردادماه به مدت 
4 م��اه واردات آن را ممنوع کرده اس��ت، مجوز 
قرنطینه ای آفات نباتی برنج را برای واردات این 
کالا از طری��ق تعاونی مرزنش��ینان و همچنین 

مناطق آزاد صادر کرده است؟!

افزایش سرعت  قطار تهران- مشهد

معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه 
۲۰۰۰ کیلومت��ر خط آهن دوخطه می ش��ود، 
گفت: س��رعت س��یر قطارها در مسیر تهران- 
مش��هد به کمتر از ۱۰ س��اعت رسیده است. 
محسن پورسیدآقایی افزود: اکنون توانسته ایم 
۷۰۰ کیلومت��ر خط حومه ای اح��داث کنیم.  
در این راس��تا تهران- گرمس��ار و تهران- کرج 
چهارخطه ش��ده و اه��واز- س��ربندر دوخطه 
شده است همچنین مسیر قزوین هم دوخطه 
می شود. وی با اشاره به اینکه این خطوط غیر 
از ۲۰۰۰ کیلومتری اس��ت که در حال ساخت 
اس��ت، گف��ت: در حال حاضر قطاره��ا در این 
مسیر کمتر از ۱۰ س��اعت سیر دارند که قبلًا 
این زمان ۱۲ ساعت بود.  با حذف قطارهایی با 
سرعت کم که ۱۲۰ کیلومتر بودند و جایگزینی 
قطارهایی با سرعت ۱4۰ کیلومتر، سرعت سیر 
را افزایش دادیم. معاون وزیر راه و شهرس��ازی 
با اشاره به اینکه ۲۵۳ واگن جدید امسال وارد 
خط می شود، گفت: مجوزهای ورود واگن برای 
دولت قبل اس��ت که برخ��ی از این واگن های 

جدید بازسازی شده و بخشی دیگر نو هستند.
عرضهمکانیزهبلیتقطارهایحومهای ■

همچنین در راستای ارتقای سطح خدمات 
به مس��افران عرضه بلی��ت قطارهای حومه  ای 
مکانیزه می ش��ود.  به گزارش روابط عمومی و 
ام��ور بین الملل ش��رکت حمل ونقل ریلی رجا 
 در فاز آزمایشی این پروژه  از ۲۳ مردادماه سال 
جاری، ص��دور بلیت های مس��یر های تهران- 
 هشتگرد و تهران- قزوین از طریق دستگاه های 
»Cashless« در ایس��تگاه تهران آغاز ش��ده 
اس��ت. پس از انجام تست  های اولیه، این روش 
 فروش بلیت بزودی برای مسیرهای تهران-پرند، 
تهران-پیش��وا و تهران-کرج نیز در ایس��تگاه 
ته��ران راه ان��دازی خواهد ش��د. از مزایای این 
سیستم می توان به افزایش سرعت و سهولت در 
فرآیند خرید بلیت، حذف پول کاغذی و کمک 
به حفظ محیط زیست، سهولت در امر کنترل 
بلیت و صرفه جویی در نیروی انسانی  اشاره کرد.

حذف یارانه ها پس از
 شناسایی ۸۵ درصدی مشمولان 

وزی��ر تع��اون، کار و رف��اه اجتماعی گفت: 
ای��ن وزارتخانه پس از شناس��ایی ۸۵ درصدی 
مشمولان حذف یارانه دست به کار خواهد شد. 
ب��ه گزارش فارس، علی ربیع��ی در یک برنامه 
تلویزیون��ی با پرداختن به موض��وع مهم یارانه 
گفت: یارانه از پیچیده ترین مسائل و مشکلات 
دولت بوده و هست زیرا این مقوله بدون در نظر 
گرفتن تورم سالانه اجرا شده است و ادامه دارد.  
ربیعی تصریح کرد: مجلس ش��ورای اس��لامی 
پارس��ال حذف 6 میلیون یارانه بگیر و امس��ال 
۳۰ میلیون نفر را برای وزارتخانه تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی تکلیف کرده اس��ت.  وی اذعان 
کرد شناسایی این تعداد یارانه بگیر بسیار دشوار 
اس��ت و احتیاط فراوانی می طلبد. وزیر تعاون 
گفت: احتیاط در ح��ذف یارانه بگیران آن هم 
در موس��م انتخابات ریاست جمهوری را قبول 
ندارم.  اگر احتیاطی مشاهده می شود به منظور 
جلوگیری از ضایع ش��دن حق��وق نیازمندان 
واقعی است. ربیعی با بیان اینکه این وزارتخانه 
پس از شناسایی ۸۵درصدی مشمولان حذف 
یارانه دس��ت به کار خواهد شد و اقدام خواهد 
کرد، افزود: به منظور شناسایی بهتر و دقیق تر 
مش��مولان، پایگاه اطلاعاتی دقیقی را تدوین 
کرده ایم که این خود یک گام مثبت و پرقدرت 
اجتماعی محس��وب می ش��ود. وی تاکید کرد 
دول��ت به حذف افراد غیرنیازمند از فهرس��ت 
یارانه بگی��ران اعتقاد راس��خ دارد و افزود: یارانه 
حق اقشار کم درآمد و دهک پایین جامعه است. 
ربیعی گفت: قبول داریم که کارگران، کارمندان 
و بازنشستگان زندگی سخت و دشواری دارند و 
باید فکری برای شان کرد، پس باقیمانده منابع 
مالی حاصله از حذف یارانه بگیران را به این قشر 
از جامعه بوی��ژه کارگاه های اقتصادی کوچک 
که ایجاد اش��تغال را به همراه دارند اختصاص 
خواهیم داد.  او تاکید کرد: یارانه باید به اشتغال، 

درمان و بهداشت جامعه وارد شود.  

نرخ سود وام کشاورزی؛ 1۵ درصد
مدیرعامل بانک کش��اورزی گف��ت: تاکنون 
بی��ش از ۱۱/۲ میلی��ون ت��ن گندم ب��ه صورت 
ارزش ب��ه  کش��ور  کش��اورزان  از   تضمین��ی 
۱4 هزار میلیارد تومان خریداری ش��ده اس��ت 
ک��ه تاکنون 6 ه��زار میلیارد توم��ان از این رقم 
پرداخت شده است. مرتضی شهیدزاده در جمع 
خبرن��گاران گفت: بخش کش��اورزی با توجه به 
آمارهای موجود، بالاترین نرخ رشد را در اقتصاد 
کشور داشته است. مدیرعامل بانک کشاورزی با 
اشاره به رقابت تنگاتنگی که در بازار بانکی کشور 
وجود دارد، تصریح کرد: با همه اینها توانسته ایم 
بیش��ترین منابع را جمع آوری کرده و در بخش 
اقتصادی بالاترین رش��د اقتصادی را داش��ته ایم 
ت��ا حدی ک��ه اکنون بی��ش از ۱۰ م��اه ذخیره 
اس��تراتژیک در محصولات اساس��ی کشاورزی 
داریم. وی از کاهش نرخ تسهیلات سرمایه گذاری 
ای��ن بانک از ۱۸ درصد ب��ه ۱۵ درصد در بخش 
کش��اورزی خب��ر داد و گفت: به  رغ��م آنکه نرخ 
تمام شده ما بالاتر از اینهاست اما توافق کردیم نرخ 
تسهیلات را کاهش دهیم، تا حدی که در تسهیل 
کارکرد رتبه اول را در بین بانک ها داریم و تا ۱۵ 
شهریور کل تعهدات مان را در ارتباط با بنگاه های 
کوچک و متوس��ط انجام می دهیم. شهیدزاده از 
اختصاص ۵۰۰ میلیون دلار ارز از محل صندوق 
توس��عه ملی خبر داد و گف��ت: این ارز با مصوبه 
مجلس در اختیار بانک کشاورزی با بهره کم قرار 

داده شده است.

گروکشی جدید بنگاه های املاک
برخی دفاتر مش��اوران املاک ش��هر تهران، 
دریافت کمیس��یون یک درص��دی از هر طرف 
ق��رارداد را پیش ش��رط ج��وش دادن معامل��ه 
می گذارند. به گزارش ایسنا، کسادی این روزهای 
معاملات مسکن شهر تهران، برخی بنگاهی ها و 
مش��اوران املاک را به فکر دور زدن قانون برای 
کس��ب درآم��د انداخته اس��ت؛ تا جای��ی که با 
متعاملین، بویژه فروشندگان شرط می کنند تنها 
در صورتی که ۲ برابر تعرفه مجازشان، یعنی یک 
درصد از ارزش قرارداد را به عنوان حق کمیسیون 
بگیرند برای ملک مشتری پیدا می کنند؛ این در 
حالی اس��ت که مبلغ کمیس��یون برای املاک 
دارای ارزش کمت��ر از ۵۰۰ میلی��ون تومان نیم 
درص��د از هر طرف معامله اس��ت. گزارش های 
میدانی نش��ان می دهد معامله گران این روزهای 
مس��کن در تهران از س��نگ هایی که بنگاهی ها 
سر راه ش��ان می اندازند دل خوش��ی ندارند. در 
حالی که برخی فروشندگان به دلیل رکود بازار 
مسکن حاضرند با قیمت هایی کمتر از عرف بازار، 
ملک خود را بفروش��ند، طمع بعضی بنگاهی ها 
آنها را در مس��یری ۲ س��ر باخت قرار می دهد و 
در شرایطی که اغلب خانه های زیر قیمت توسط 
دلالان املاک خریداری می شود، با دریافت حق 
بنگاهی دوبله، سود مضاعف به جیب واسطه گران 

سرازیر می شود.

برنج

3اقتصاد

گروهاقتصادی: تطهیر مدیران نجومی و ذخیره انقلاب 
خوان��دن آنها عجیب ترین اقدام دول��ت در راه مبارزه 
با فیش های نجوم��ی بود! به گ��زارش »وطن امروز« 
س��خنگوی دولت در ۲ نوب��ت برخی مدیران نجومی 
را امانت��دار و ذخیره انقلاب خواند ت��ا همه ادعاهای 
دولت درباره عزم مب��ارزه با دریافتی های نجومی زیر 
سوال برود. حتی مقام معظم رهبری در این باره گفتند: 
»... برای متخلف عذر نتراشید...«.  دولتی ها در توجیه 
دریافت حقوق های نجومی یک بند قانونی را زمینه ساز 
این تخلف می دانند در حالی که بررس��ی قانون نشان 
می دهد مدیران باید با دریافت مجوز از آن ماده قانونی 
استفاده می کردند و حق دریافت حقوق های نجومی را 
بدون اطلاع شورای حقوق و دستمزد نداشتند و واقعا 
در اینجا یک تخلف بزرگ اداری و حقوقی رخ داده که 

مسبب آن باید پاسخگو باشد.
احمد توکل��ی در تازه ترین واکنش به حقوق های 
نامتع��ارف و در اعتراض به س��هل انگاری و بی تفاوتی 
دولت برای برخ��ورد قانونی با مدیران نجومی، ضمن 
حرامخوار خواندن این مدیران خواستار تعقیب قانونی 
آنها به همراه سخنگوی دولت شد! به گزارش »وطن 
امروز« نماینده سابق مجلس شورای اسلامی و رئیس 
مرکز دیده بان شفافیت و عدالت گفت: قصد نداشتم 
درباره حرامخواری مدیران قانون شکن و بی آزرم فعلًا 
چیزی بنویسم اما موضع صریح و محکم رهبر بصیر 
و دلس��وز و همچنین مطالبی ک��ه از آقای روحانی و 
آقای نوبخت در رسانه ها نقل شده است انگیزه تازه ای 
فراهم کرد. وی با اشاره به بیانات رهبر انقلاب در دیدار 
هیات دولت به مناس��بت هفته دولت افزود: ایش��ان 
خط��اب به دولتمردان فرمودند: »نش��ان بدهید عزم 
راس��خ دارید که با این قضیه برخورد کنید و جلویش 
را بگیرید و اجازه ندهید؛ این را نشان بدهید به مردم. 
به  هرحال این نکته ]مهمی[ اس��ت. به نظر من برای 
متخلف  اصلاً نباید عذر تراشید؛ برخورد هم باید قاطع 
باشد؛ مخصوص قوه مجریه هم نیست. در همه قوا و 
در همه سازمان ها، همین معنا ساری و جاری است؛ 
همه باید ای��ن را رعایت بکنند«. توکلی ادامه داد: اما 
روز دوم ش��هریور در جلسه شورای انقلاب فرهنگی، 
آقای نوبخت حرف های نادرست خود در مراسم معارفه 
رئیس جدید صندوق توس��عه درباره ذخایر انقلاب و 
امانتداران ب��زرگ را به  زبان دیگری تکرار کرد. با این 
ح��ال آقای روحانی حرف منصفانه تری زد: »مس��اله 
فیش های نامتعارف تنها مساله ما نیست و دیگر قوا در 
این مساله دخیل هستند... به طور قطع در این زمینه 
بی انصافی و بداخلاقی صورت گرفته است، برفرض که 
شما اجازه هم داشته باشید، این موضوع حد، قاعده و 
ظرفی دارد و هر چه که خواستی نمی توانی برداری و 
ما تایید می کنیم که بی قانونی هایی هم در این زمینه 
صورت گرفته است.... در این مساله یک غفلت همگانی 

اتفاق افتاده است«.
نوبختدردادگاهپاسخگوباشد ■

به اعتقاد نماینده س��ابق مجل��س، آقای روحانی 
می توانس��ت از این تهدید ی��ک فرصت تاریخی برای 
نجات کش��ور بسازد تا ایران و اسلام را از چنبره فساد 

ناش��ی از پیوند قدرت و ثروت برهاند و نام خویش را 
به نیکی در زمین و آسمان ثبت کند، متأسفانه تا امروز 
نکرده است ولی هنوز فرصت باقی است. یکی از کسانی 
که بر اساس  نص قانون مسؤول است و باید در دادگاه 
پاسخگو باشد، آقای دکتر نوبخت است. اگر تلاش آقای 
نوبخت برای تطهیر خائنان نبود، من بنا نداشتم از این 
مقوله سخن بگویم ولی چون با این رفتار جفاکاری در 
حق ارزش های انقلاب اس��لامی را دوچندان می بینم 
س��کوت را جایز ندانستم. از میان دلایل متعدد، فقط 
بیان یک دلیل کافی است. توکلی با اشاره به مفاد ماده 
۷4 قانون مدیریت خدمات کشوری که می گوید »همه 
دستگاه های اجرایی اعم از اینکه مشمول مقررات این 
قانون باشند یا نباشند« مکلف شده اند پیش از تصمیم 
برای هر نوع پرداخت جدیدی، تایید شورای حقوق و 
دستمزد را کسب کنند، ادامه داد: یعنی هر دستگاهی، 
بدون هیچ اس��تثنایی، با هر قان��ون و مقررات مالی و 
اداری، تنها با موافقت شورای حقوق و دستمزد اجازه 
افزایش پرداخت به کارکنان شان را دارد. در تبصره ذیل 
همین ماده آمده است: »هیات وزیران و سایر مراجعی 
که اختیار تنظیم مقررات پرداخت دارند، موظفند قبل 
از هرگونه تصمیم گیری نظر موافق این ش��ورا را اخذ 
نمایند.«، علاوه بر این موافقت، تصمیم تنها »پس از 
تایید رئیس جمهور قابل  اجراست«؛ یعنی حتی هیات 
دولت نیز اجازه ندارد بدون آنکه موافقت این ش��ورا را 
به دست آورد تصمیم به افزایش پرداخت بگیرد. بعد 
از اتخاذ تصمیم نیز تایید رئیس جمهور را لازم دارد تا 

قابل  اجرا شود و هیچ استثنایی وجود ندارد.
74ضربهشلاق! ■

وی در ادامه، به گزارش رسمی مرکز پژوهش های 
مجلس استناد کرد و گفت: شورای حقوق و دستمزد 
از آغ��از به کار دولت فعلی تا ماه های اخیر، ۳ س��ال 
متوالی، تش��کیل نش��ده بود؛ بنابرای��ن هیچ یک از 

موارد دریافت های نجومی موافقت ش��ورای حقوق 
و دس��تمزد و تایید رئیس جمهور را نداشته اند، پس 
همه آنها غیرقانونی و نامشروع هستند. مساله مهم 
دیگر این است که مسؤولیت این حرامخواری علاوه 
بر وزرا و رؤس��ای دس��تگاه ها، به عهده آقای نوبخت 
ه��م قرار دارد؛ زیرا چ��ه  کاری بر خلاف قانون انجام 
ش��ود و چه وظیفه ای قانونی ایفا نگ��ردد، در هر دو 
صورت قانون نقض شده است. رئیس مرکز دیده بان 
ش��فافیت و عدالت اظهار داش��ت: ماده ۵9۸ قانون 
مجازات اس��لامی تکلیف مدیران حرامخواری را که 
با تصرف غیرمجاز، اموال عمومی را تضییع کرده اند، 
معلوم کرده اس��ت. همچنین تکلی��ف آقای دکتر 
نوبخت را نیز ک��ه اهمالش در انجام وظیفه قانونی، 
جرم را ممکن کرده، روش��ن کرده است. ماده ۵9۸ 
قانون مجازات اسلامی برای جرم استفاده غیرمجاز 
از اموال عمومی، البته به ش��رط آنکه برای نفع خود 
و دیگران نبوده باشد، 4 مجازات تعیین کرده است؛ 
اول:  استرداد مبلغ، دوم:  جبران خسارت وارده، سوم:  
پرداخ��ت اجرت المثل و چه��ارم: ۷4  ضربه تازیانه! 
توکلی ادام��ه داد: حال مطابق قانون، اگر خودش از 
آن منتفع شده باشد بر مجازات های مذکور، جزای 
نقدی معادل مبلغ انتفاعی نیز اضافه می شود. در ذیل 
همین ماده آمده است: »... همچنین است در صورتی 
ک��ه به  علت اهمال یا تفریط موجب تضییع اموال و 
وجوه دولتی شود«. وی در نهایت این سوال و ابهام را 
مطرح کرده است: »اگر آقای نوبخت در انجام وظیفه 
قانون��ی خویش اهمال نمی کرد و ش��ورای حقوق و 
دس��تمزد مرتباً تشکیل می شد آیا این بی شرمی ها 

رخ می داد؟«
مردمدرانتظاراجرایدستوررهبری ■

گفتنی است  به رغم انتظار مردم برای برخورد با 
حقوق های نامتعارف، این موضوع مشمول مرور زمان 

ش��ده است و البته همین برخوردها و برکناری های 
محدود نیز حاصل تاکیدها و پیگیری ها و هشدارهای 
مقام معظم رهبری اس��ت. اکنون انتظار مردم این 
است که دولت تدبیر و امید با کنار گذاشتن تردید 
و س��هل انگاری، به دنبال اجرای فرمایش��ات رهبر 
انقلاب باشد؛ چرا که ایشان نه تنها در ۳ ماه گذشته 
بارها خواس��تار عزم و جدیت دول��ت در برخورد با 
متخلفان شده اند بلکه بتازگی نیز در دیدار با اعضای 
هیات دولت به مناسبت هفته دولت، ضمن تاکید بر 
پیگیری موضوع حقوق های نجومی، بر برخورد جدی 
و قانونی با مدیران متخلف تاکید کردند و فرمودند: 
»به م��ردم بگویید ]ب��رای برخورد ب��ا حقوق های 
نامتعارف[ چه کرده اید. نباید از این قضیه به آسانی 
عبور کرد... اعتماد مردم در این قضیه ضربه فراوانی 
خورده است«. ایشان اظهار داشتند: »مردم و جوانان 
تحصیلکرده دریافت های خود را با این دریافت های 
غیرعادلانه مقایسه می کنند و این سوال را می پرسند 
که براس��اس چه معیار و امتی��ازی و به دلیل انجام 
کدام کار ویژه این حقوق ها پرداخت ش��ده اس��ت... 
م��ردم اعداد بزرگ را هضم نمی کنند اما حقوق ۵۰ 
و 6۰ میلیون را خوب هضم می کنند. کسی که یک 
 تا ۱/۵ میلیون توم��ان درآمد دارد، خوب می فهمد 
۵۰ میلی��ون تومان یعنی چه؟ آی��ا فاصله بین ۵۰ 
میلیون و یک میلیون تومان غیرعادلانه نیست؟ آیا 
در مجموعه ش��ما افراد زیادی، حق��وق یک تا ۱/۵ 
میلیون تومانی نمی گیرند؟ اینها فراوان هس��تند«. 
مقام معظم رهبری همچنین خواستار برخورد دولت 
و قوه قضائیه با مدیران نجومی شدند: »نشان دهید 
عزم راس��خ دارید؛ این را به مردم نشان دهید. برای 
متخلف نباید عذر تراش��ید. برخوردها باید قاطعانه 
باش��د و علاوه بر دولت، قوه قضائیه هم باید در جای 

خود برخورد کند«.

احمدتوکلیخواستارتعقیبقانونیسخنگویدولتومدیراننجومیشد

نوبخت باید در دادگاه پاسخگو باشد
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سفر

گ�روهاقتص�ادی:ف��از نخس��ت 
شبکه ملی اطلاعات صبح دیروز 
رونمایی ش��د. به گفته مس��ؤولان، یکی از اهداف 
راه اندازی شبکه ملی اطلاعات این است که کاربران 
ایرانی در سطح کشور بتوانند هر زمانی و هر مکانی 
و با هر نیازی به این شبکه دسترسی داشته باشند 
و از ظرفیت های آن برای انجام خواس��ت ارتباطی 
خود اس��تفاده کنند و در این ش��بکه طبق تاکید 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات هیچ محدودیت 
دسترس��ی برای کارب��ران به وج��ود نمی آید و آنها 
می توانند به تمام اطلاعات داخلی و خارجی که در 
گذشته دسترسی داشتند با کیفیت و سرعت بالا و 
البته تعرفه پایین دسترسی داشته باشند. در ابتدای 
مراس��م نصرالله جهانگرد، رئیس س��ازمان فناوری 
اطلاعات طی سخنانی با گرامیداشت هفته دولت و 
مقام شهیدان رجایی و باهنر گزارشی از فعالیت های 
س��ازمان های  و  ش��رکت ها  و  ارتباط��ات  وزارت 
زیرمجموعه ای��ن وزارتخانه برای راه ان��دازی پروژه 
ش��بکه ملی اطلاعات ارائه و اظهار کرد: امروز یکی 
از بزرگ ترین پروژه های اس��تراتژیک ملت ایران به 
نام شبکه ملی اطلاعات راه اندازی می شود. او ادامه 
داد: مجموعه مراحل طی شده در شروع برنامه شبکه 
ملی در قانون پنجم توسعه تعریف مصوب داشت و 
اواخر سال ۱۳9۲ مصوبه به طور موجز مورد تصویب 
قرار گرفت تا دارای یک شبکه توانمند، کوشا و امن 
با قابلیت موبیلیتی در سراسر کشور باشیم. برنامه 
تدوین ش��ده در اواخر س��ال ۱۳94 به سمع و نظر 
نخب��گان رس��ید و از آن زمان تاکنون یک س��تاد 

هفتگی کار مربوط به اجرای 
این شبکه را دنبال می کند. 

مزایایشبکهملیاطلاعات ■
جهانگرد همچنین با اشاره به 
مزایای جدا ش��دن سرورهای 
داخلی از خارجی اظهار کرد: 

حدود ۳ هفته قبل یک هک بس��یار سنگین روی 
ش��بکه ایران انجام شد که منجر به اختلال در کل 
ارتباطات بین الملل ما ش��ده بود ک��ه با این وجود 
س��رورهایی که داخل کشور کار می کرد و مشتری 
ش��رکت هایی که س��رویس می دادند اصلا متوجه 
این موضوع نشدند و بس��تر ارتباطی کاملا به آنها 
سرویس داد و افراد معدودی بودند که در ارتباطات 
اینترنتی احساس محدودیت کردند ولی در سطح 
ملی هیچ خللی نداش��تیم. وی با بیان اینکه بیش 
از 6۷ درص��د جرائم اینترنتی بانکی اس��ت، افزود: 
سیستم آنتی فیش��ینگ برای این جرائم در شبکه 
ملی اطلاعات نصب ش��ده که با آنها برخورد شود و 
اقداماتی برای صیانت از حقوق مردم صورت گیرد. 
رئیس سازمان فناوری اطلاعات با بیان اینکه همه 
موبایل ها و نقاط ثابت قابل پیگیری هستند، گفت: 
در حال حاضر زمینه شناس��ایی کاربران در شبکه 
معین  شده و هیچ نقطه ناشناخته ای وجود ندارد. در 
ادامه جلسه دکتر فیروزآبادی، دبیر شورایعالی فضای 

مجازی به تعریف شبکه ملی 
اطلاعات پرداخت و اظهار کرد: 
بحث ش��بکه مل��ی اطلاعات 
بحثی س��هل و در عین حال 
ممتنع اس��ت؛ س��هل به این 
دلیل که مطلب خیلی روشن 
اس��ت و ممتنع از این نظر که معمولا برداشت های 
متفاوتی از شبکه ملی وجود دارد و بارها خبرنگاران 
از بنده پرس��یدند آیا این ش��بکه راه اندازی شده یا 
خواهد ش��د و بعضا مس��ؤولان هم این برداشت را 
داشتند که این شبکه در حد شبکه اختصاصی در 
چارچوب مرزهای ملی است، در حالی که براساس 
تعریف شورایعالی فضای مجازی این شبکه به هیچ 
وجه اختصاص��ی در چارچوب مرزهای جغرافیایی 
ایران تعریف نش��ده اس��ت. محم��ود واعظی، وزیر 
ارتباط��ات و فناوری اطلاعات به عنوان س��خنران 
بعدی مراس��م با ابراز تشکر از دولت و مجلس برای 
فراهم کردن بودجه در جهت تامین زیرس��اخت ها 
اظهار کرد: در ابتدای ش��روع ب��ه کار دولت بعد از 
بررسی دیدیم زیرساخت موجود در کشور در شأن 
ملت بزرگ ایران نیس��ت از سوی دیگر در مقایسه 
با کش��ورهای همتراز خود خیلی عقب بودیم. نگاه 
دولت به ح��وزه ارتباطات و فناوری اطلاعات کاملا 
با دولت قبل متفاوت بود و آن را پیش��ران توسعه و 

توانمندساز بخش های دیگر می دیدند. وی با بیان 
اینکه ما مش��کلات بخش خصوصی را مش��کلات 
خودمان تلقی می کردیم، اظهار کرد: از اواخر سال 
گذش��ته اپراتورها و تولیدکنن��دگان محتوا درگیر 
شبکه ملی اطلاعات شدند. وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات با بیان اینک��ه از ابتدای دولت قول و قرار 
داش��تیم ما مس��ؤول تمام بخش هایی هستیم که 
در ح��وزه ICT فعالیت می کنند، گفت: چیزی که 
امروز به آن رسیدیم محصول کار جمعی است. وی 
با بیان اینکه در دی ماه ۱۳9۲ با تصمیم شورایعالی 
فضای مجازی تکلیف ما مشخص شد؛ البته از برنامه 
چهارم توس��عه برنامه این شبکه تصویب شده بود، 
تصریح کرد: اما کسانی که امروز به این شبکه انتقاد 
دارند کسانی هستند که خودشان در زمان در دست 
داش��تن مسؤولیت، اقدام قابل توجهی نکردند. او با 
بیان اینکه ش��بکه ملی اطلاعات هیچ محدودیتی 
برای کاربران ایجاد نمی کند، گفت: برخی تبلیغاتی 
می کنند مبنی بر اینکه ش��بکه مل��ی اطلاعات در 
دسترس��ی کاربران محدودیت ایج��اد می کند، در 
صورت��ی که این ش��بکه فقط برای این اس��ت که 
کاربران داده های داخلی را با کیفیت بیشتر و تعرفه 
ارزان تر دریاف��ت کنند. وزیر ارتباط��ات و فناوری 
اطلاعات همچنین با اشاره به شبکه ملی اطلاعات 
به عنوان یکی از مطالبات جدی مقام معظم رهبری، 
بی��ان کرد: م��ا از همان روز اول ای��ن موضوع را در 
دستور کار قرار دادیم و می خواستیم در عمل نشان 
دهیم آنچه مطالبات مقام معظم رهبری اس��ت را 

پیگیری می کنیم.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
با اش��اره ب��ه دس��تاوردهای کارت 
س��وخت در حوزه جلوگیری از قاچ��اق گفت: نابود 
کردن زیرساخت کارت سوخت اقدام درستی نیست. 
علی اکبر کریمی در گفت وگو با تسنیم گفت: در جلسه 
علنی مجلس، نمایندگان به تک نرخی شدن سوخت 
رای دادند، همچنین اختیار حذف کارت س��وخت را 
در دس��ت دولت قرار دادند، چرا که در لایحه قبلی، 

مجلس بر حفظ کارت سوخت از سوی دولت تاکید 
ک��رده بود. وی اف��زود: به نظر می آی��د حفظ کارت 
س��وخت می تواند مزایای بیش��تری به همراه داشته 
باش��د، دولت باید به این نکته توجه کند که زحمات 
زی��ادی برای ایجاد زیرس��اخت های کارت س��وخت 

کش��یده ش��ده که با حذف آن همه آن هزینه ها نیز 
از بین می رود.  کریمی ادامه داد: طبق برخی آمارها 
میزان قاچاق سوخت کشور قبل از اجرای طرح کارت 
سوخت بین ۳ تا ۱۰ میلیون لیتر در روز بود که این 
میزان هم اکنون با اجرای این طرح کاهش چشمگیری 

داشته است. رئیس فراکسیون توسعه صادرات گفت: 
این دستاورد، دستاورد کمی نیست و قطعا می تواند 
در هر مقطعی از زمان به عنوان یک زیرساخت مورد 
اس��تفاده قرار بگیرد.  حذف این زیرساخت و نابودن 
ک��ردن آن مطلوبیت ن��دارد.  این نماینده مجلس با 
اشاره به تصویب دریافت وام ۵میلیارد دلاری از روسیه 
گفت: اگرچه استقراض  این وام در صحن رای آورد اما 

ایرادات قانونی به آن وارد است.

شبکهملیاطلاعاترونماییشد
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